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Banky přitvrdí vůči 
hypotečním klientům
Téměř čtvrtina bankéřů 
plánuje už v létě v souvis-
losti s novým zákonem 
o úvěru zpřísnit podmínky 
pro poskytování půjček na 
bydlení. str. 5

Správce Sazky opět 
čelí snaze o odvolání
I pět let po prohlášení kon-
kurzu na starou Sazku se 
někteří věřitelé snaží zba-
vit insolvenčního správce 
Josefa Cupky. Tentokrát je 
to Deutsche Leasing. str. 5

Technologickou firmu 
ARM kupují Japonci 
Japonská telekomunikační 
skupina SoftBank se do-
hodla na převzetí britské 
technologické firmy ARM 
Holdings. Zaplatí za ni 
24,3 miliardy liber. str. 6

Turci prý mají důkaz 
o osnovateli puče
Turecká vláda má doku-
menty dokazující, kdo je 
odpovědný za pokus o puč, 
řekl premiér Binali Yildi-
rim. Narážel na duchov-
ního Fethullaha Gülena, 
který pobývá v USA. str. 10
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Albánské 
klopýtání
albánci si od Evropské 
unie slibují především 
pomoc v boji s korupcí, 
nevídaně rozbujelou i na 
balkánské poměry.

reportáž

str. 8–9

Zpropadené 
vesty
Obrana chystá další 
nákup neprůstřelných 
vest za stamiliony korun. 
Původní zakázku řeší 
správní soud. 

události
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MiChaEl RoManCov: 
Wada konstatovala, že 
Rusko organizovaně a cíleně 
porušovalo dopingová 
pravidla. Stejně porušuje 
libovolná jiná pravidla.

twitter.com/e15news

Byznys se 
vzácnými léky

mimořádný případ si žádá vzácný lék nepodléhající přísné české cenové 
regulaci. To je poslední mantra farmaceutických firem, jak se vyhnout 
standardní cestě úhrad, která jim přináší jedny z nejnižších částek za léky 
v Evropě. Zatímco v roce 2013 náklady na léky „poslední naděje“ činily zhruba 
275 milionů korun, loni už to bylo 765 milionů. Celkové náklady na léky přitom 
stagnovaly. Faktem ale také je, že léků na vzácné případy přibývá. ByZnys / str. 4
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Není puč jako puč
Americký prezident Barack Obama podle 
očekávání ujistil o neochvějné podpoře USA 
demokraticky zvolené, civilní vládě v Turecku. 
Zato u Egypta je to jinak. V jeho případě Spojené 
státy čile spolupracují s vládou bývalého generála 
Sísího, který se dostal k moci ponkud krvavou ces-
tou po svržení demokraticky zvolené, civilní vlády 
Muslimského bratrstva. Holt není puč jako puč.

Na událostech kolem teroru v Nice se dá těžko 
najít něco pozitivního, snad kromě hrdinství 
některých jednotlivců. Jedna z mála dalších věcí je 
zjištění, jakou výbornou češtinu má francouzský 
velvyslanec v Praze, který aktivně vystupoval v te-
levizi. Předpokládám, že taková jazyková výbava 
není u diplomatů z evropských či světových vel-
mocí sloužících v Česku běžná. Lze jen doufat, že 
příště velvyslance uslyšíme z nějakého veselejšího 
důvodu.

Poslední dobou jsem si myslel, že už mě České 
dráhy nemohou překvapit. Zmýlil jsem se. Nedáv-
no nám při jízdě posázavskou lokálkou do Prahy 
průvodčí oznámil, že kvůli výluce vlak nestaví ve 
Vršovicích. Co jsme se ale už nedozvěděli, nebo 
to v rachotu motoráku zaniklo, že zde souprava 
nejen nezastaví, ale úplně je objede. Stal jsem se 
tak nedobrovolným účastníkem vyhlídkové jízdy 
po jakési trati, která lemovala Jižní spojku, projela 
Malešice a překonala malebné údolí Rokytky. 
Nakonec jsme dorazili na hlavní nádraží z opačné 
strany než obvykle. Pěkná cesta i zpoždění.

n Původní zakázkou, v níž 
zvítězila Česká zbrojovka, 
se stále zabývá správní 
soud. Firma napadla sta-
novisko Úřadu pro státní 
ověřování jakosti.

Pavel Otto

Vojáci a vojenští policisté mají 
v  letech 2017 až 2020 nafasovat 
dalších pět a půl tisíce taktických 
neprůstřelných vest. Ministerstvo 
obrany předpokládá, že za ně za-
platí 330 milionů korun. Rozhodlo 
o tom kolegium šéfa rezortu Mar-
tina Stropnického (ANO). Do zú-
ženého výběrového řízení se opět 
přihlásí Česká zbrojovka Uherský 
Brod, která zvítězila v předchozím 
tendru. Další tisícovku vest pro 
vojáky v zahraničních misích mají 
nejpozději do konce března dodat 
USA, jedna přijde na 55 tisíc.

Urgentní potřebu balistické 
ochrany způsobily problémy 
s dřívějším kontraktem na 2300 
vest za téměř sedmdesát milionů, 
který stále není uzavřený. Táhne 
se už třetím rokem a od loňska je 
v patové situaci. Úřad pro státní 
ověřování jakosti zpochybnil 
kvalitu maskovacího potisku látky, 
z níž jsou vesty ušité. Zbrojovka se 
proto v únoru obrátila na správní 
soud, jehož verdikt zatím nepadl. 
Aby se mohla o novou zakázku 
ucházet, musí doložit, že jako 
dodavatel s totožným výrobkem 
uspěla.

„Zakázka je před zahájením za-
dávacího řízení,“ shodly se zdroje 

deníku E15 blízké sekci vyzbrojo-
vání ministerstva. Podle nich je 
uherskobrodská firma připravena 
námitkám kontrolorů vyhovět 
a vesty, které měla původně dodat, 
upravit nebo i přešít.

Ředitel zbrojovky Lubomír 
Kovařík to nevyloučil. „Nedodání 
vest u současného smluvního 
vztahu je způsobeno odlišným 
právním výkladem na realizaci 
státního ověřování jakosti. Tento 
spor není mezi námi a minis-
terstvem. Jsme stále připraveni 
k řešení. Odmítáme ale, že došlo 
k pochybení na naší straně. Vždy 
jsme postupovali v souladu se 
smlouvou,“ uvedl.

Kovařík dodal, že vesty mají 
vyšší stupeň balistické ochrany, 
než armáda požadovala. Chrání 
podle něj vojáky i před střepinami, 
které jsou nejčastější příčinou 

smrtelných zranění. „Jsme připra-
veni okamžitě vybavit vojáky do 
zahraničí a nést za jejich bezpeč-
nost plnou odpovědnost,“ dodal 
s tím, že zbrojovka do chystané 
soutěže půjde buď se stávajícím 
produktem, nebo s jeho moderni-
zovanou verzí.

Zakázka se zkomplikovala 
v září, kdy Úřad pro státní ověřo-
vání jakosti přerušil dozorovou 
činnost nad výrobou vest. Udělal 
to po stížnosti hlavního partne-
ra zbrojovky 4M Systems, který 
napadl postup jedné z pracovnic 
úřadu za neodbornou manipulaci 
se vzorkem maskovací látky. Od 
té doby kontroloři tvrdí, že tento 
vzorek nesplňuje normu. Kvůli 
zpoždění zakázky vesty urgentně 
chybějí vojákům v zahraničních 
misích. Ministerstvo pro ně chce 
nakoupit tisícovku vest od USA. 

obrana chystá další nákup 
neprůstřelných vest

Zápisník  
Davida Vagadaye

Protagonisté dne

lubomír kovařík

ředitel české zbrojovky

Josef cupka

insolvenční správce sazky

Masajoši son

zakladatel softbank

Česká zbrojovka bojuje o zakázku 
na dodávky balistických vest pro 
armádu. Pochybení týkající se kvality 
potisku odmítá.  

str. 2

Od vyhlášení konkurzu na bývalou 
Sazku čelil řadě pokusů o odvolání 
ze strany vlivných jedinců i skupin. 
Všechny zatím ustál. 

str. 5

Japonská telekomunikační skupina 
SoftBank koupila britskou firmu 
ARM, která se zabývá návrhy čipů 
pro telefony a tablety.

str. 6

koMplikace 
s vestaMi. Vybrat 
správnou neprů-
střelnou vestu pro  
potřeby armády není 
jen tak. Ministerstvo 
je vybírá už tři roky. fo

to
 č

tk

Podzim 2014 – nabídky do tendru poslalo šest zájemců. Ceny se pohybovaly •	
od 68 do 174 milionů korun.

Leden 2015 – ministerstvo obrany podepsalo s Českou zbrojovkou kontrakt •	
na 2291 vest za 68 milionů.

Červen – vojskové testy probíhají bez větších potíží. Ministr Stropnický •	
oznamuje, že objednávku zdvojnásobí.

Říjen – do armádních skladů nedorazila první dodávka, vesty se upravovaly •	
podle požadavků vojáků.

Listopad – vojsko mělo mít ve skladech kompletní dodávku.•	

Prosinec – výrobci začalo za zpoždění naskakovat penále 86 tisíc korun •	
denně, běží dodnes.

Únor 2016 – zbrojovka podala správní žalobu na Úřad pro státní ověřování •	
jakosti. Ministerstvo začalo hledat možnosti, jak co nejrychleji pořídit vesty jinde.

problémy s vestami 
trvají třetí rok



n Tlak na vyplácení 
kompenzací propuště-
ným horníkům v utlu-
movaném hnědouhel-
ném dolu ČSA, který 
patří Severní energe-
tické Pavla Tykače, 
sílí. 

Jan Stuchlík

Nyní přišel s požadavkem 
na výplatu mimořádného 
příspěvku propouštěným 
horníkům kvůli útlumu těž-
by i předseda Českomorav-
ské konfederace odborových 
svazů Josef Středula. 

„Požadujeme se za-
městnavateli, aby se vláda 
k problému postavila čelem 
a kompenzace vyřešila co 
nejlépe, tak jak to bylo v pří-
padě OKD,“ řekl Středula 
po jednání s ekonomickými 
ministry. 

Propuštění horníci z OKD 
mají podle nařízení vlády 
nárok na měsíční dávku osm 
tisíc korun, která se bude 
vyplácet podle odpracované 
doby, maximálně pět let. 
Zaměstnanci, kteří pracují 
v povrchových provozech, 

mají nárok na sedm tisíc 
korun. 

Původně ministerstvo prů-
myslu a obchodu v nařízení 
vlády chtělo kompenzace roz-
šířit i na horníky z lomu ČSA 
a sesterského hlubinného 
dolu Centrum, který také pat-
ří Severní energetické a těžba 
v něm letos skončila. Nakonec  
tato varianta neprošla. 

Ve vládě je nejhlasitějším 
kritikem kompenzací pro 
hnědouhelné horníky, kte-
rým práci vezme loňské roz-
hodnutí vlády o neprolomení 
těžebních limitů na lomu 
ČSA, ministr financí Andrej 
Babiš. „Nevidím důvod kom-
penzovat penězi daňových 
poplatníků soukromou fir-
mu, když ta firma vydělává 
miliardy a platí nízké poplat-
ky za uhlí, které patří státu,“ 
uvedl Babiš. Argumentoval 
mimo jiné i dřívější situací 
v Sokolovské uhelné, která 
se o propuštěné horníky 
postarala. 

Premiér Bohuslav Sobotka 
horníkům kompenzace 
slíbil při návštěvě Ústec-
kého kraje. Příští týden je 
má projednat tripartita 
a 27.  července by o nich 
podle Sobotky měla jednat 

vláda. Vláda v rozhodnutí 
o limitech přislíbila, že 
přijme sociální opatření na 
pomoc horníkům. Sobotka 
tvrdí, že finanční kompenza-
ce takovým opatřením je. 

Na rozdíl od OKD nehrozí 
okamžité masové propouště-
ní hnědouhelných horníků. 
Lom ČSA bude těžit až do 
roku 2022. Část horníků 
z hlubinného dolu Centrum 
Severní energetická přesunu-
la na lom ČSA, kde těží hlu-
binnou metodou v některých 
závěrných svazích. Samotná 
firma tvrdí, že útlumem 
lomu přijde o práci 1900 lidí. 

Loňská studie, kterou 
si nechalo zpracovat MPO 
od poradenské společnosti 
PwC, tvrdí, že do roku 2019 
by měla v Severní energe-
tické přijít o práci zhruba 
tisícovka zaměstnanců. 
V letech 2020 až 2024 by 
firma měla propustit dal-
ších pět set pracovníků. Do 
důchodu by ve stejné době 
mělo odejít přes tři stovky 
zaměstnanců.

odbory chtějí peníze 
pro propouštěné 
havíře z Mostecka

www.e15.cz | 3 |
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NOVÉ ČÍSLO 
MAGAZÍNU 
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DÁREK
antiperspirant
na cesty 
ke každému
výtisku

DÁREK
antiperspirant
na cesty 
ke každému
výtisku

DÁREK

255890/14� inzerce

Odboráři požadují 
zvýšení minimální mzdy
Odboráři budou podle šéfa 
Českomoravské konfederace 
odborových svazů Josefa 
Středuly požadovat, aby vlá-
da zvýšila minimální mzdu 
na 11 500 korun z nynějších 
9900 korun. Zaměstnavatelé 
už dřív uvedli, že jako reálné 
vidí přidání o 600 nebo 
700 korun. názory str. 12

Praha investuje do 
příměstských vlaků 
Hlavní město zamýšlí 
modernizovat vlaky, které 

jezdí v pražské integrované 
dopravě. Na obnovu bude 
Praha žádat z evropských 
fondů zhruba 9,6 miliardy 
korun.  více e15.cz

Česku chybí 
kosmická agentura

Česko je pozadu za evropský-
mi státy, které jsou aktivní 
v kosmickém výzkumu, 
protože nemá řídicí centrál-
ní úřad. Shodují se na tom 
oslovení odborníci. Státní 
agenturu přitom požadují 
i firmy, zajistila by jim nové 
obchodní příležitosti. /čtk/

Krátce

Ministr dopravy Dan Ťok 
se včera znovu setkal 
s hejtmanem Dolních Ra-
kous Erwinem Pröllem, se 
kterým se dlouhodobě snaží 
vyřešit problém neexistu-
jícího dálničního spojení 
obou zemí. 

Pröllovi jde především 
o dálnici D52, která má 
spojit Brno s Vídní přes 
Mikulov. Ta se ale zatím 
buduje pouze na rakouské 
straně, na sever od hranic 
je klid. Podobně vyčká-
vají Rakušané i s druhým 

dálničním spojením z Lince 
do Českých Budějovic. 
„Intenzivně pracujeme na 
obchvatu Mikulova, zbytek 
trasy je zatím rukojmím 
absence zásad územního 
rozvoje kraje,“ řekl Ťok. Pod-
le něj se obchvat Mikulova 
začne stavět koncem roku 
2017 či začátkem roku 2018. 
Zahájení dalších úseků je 
ale v nedohlednu, i přesto že 
kraj by se měl dočkat rozvo-
jových zásad ještě letos před 
krajskými volbami. /sin/
 více e15.cz

Ministr Ťok jednal 
s rakušany o dálnicích

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/praha-investuje-do-primestskych-vlaku-vyresi-problemy-s-ranni-spickou-1309160
http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/tok-zmeny-planu-pro-dostavbu-dalnice-na-viden-budou-na-podzim-1309240


| 4 | byznys

n Farmaceutické fir-
my našly způsob, jak 
obejít přísnou regula-
ci úhrad za léky. Vý-
jimku vyhrazenou pro 
mimořádné případy 
využívají stále častěji.

Adéla Čabanová

Data hovoří jasně: Ještě 
v roce 2013 schválila Vše-
obecná zdravotní pojišťovna 
mimořádnou úhradu léků 
v 4581 případech. O dva roky 
později už prošlo 8770 žá-
dostí. Náklady na tyto drahé 
léky přitom narostly ještě 
více –  ze zhruba 275 mi- 
lionů korun v roce 2013 na 
loňských 765 milionů. Cel-
kové náklady na léky přitom 
v posledních letech stagnují.

Pokud je pro pacienta 
konkrétní léčba jedinou na-
dějí, uhradí mu ji zdravotní 
pojišťovna na individuální 
žádost, i kdyby běžně hraze-
ná nebyla. Tyto mimořádné 
případy upravuje v zákoně 
o zdravotním pojištění 
paragraf 16. Problém je, že 
pak si firma domlouvá cenu 
léku jednotlivě a zdravotní 
pojišťovna nemá zákonnou 
oporu, jak tlačit cenu dolů. 
Když naproti tomu výrobce 
standardní cestou požádá 

Platby na léky poslední naděje 
strmě rostou. V systému je díra

Výdaje na léky na recept 
rostou v USA dvouciferným 
tempem a podle prezidenta 
Baracka Obamy bude toto 
téma jedním z úkolů pro 
jeho nástupce. Příčinou 
nárůstu nejsou jen drahé 
inovativní novinky. Americká 
pacientská sdružení si 
stěžují na zdražování starých 
zavedených léků. Symbolem 
nenasytnosti se stal někdejší 
šéf hedgeového fondu, 33letý 
Martin Shkreli, který loni 
koupil starý lék proti parazitům 
a vzápětí ho zdražil zhruba 
55násobně z 13,60 dolaru na 
750 dolarů. Později po kritice 
nabídl nemocnicím slevu.

Ceny léků jsou v UsA 
volebním tématem

o stanovení úhrady, dostane 
jednu z nejnižších částek 
v Evropě.

„Mělo by se jednat o léky 
vzácné a neobvyklé. Otáz-
kou je, zda se ustanovení 
paragrafu 16 nevyužívá ve 
zvýšené míře právě z důvodu 
neobyčejně přísných regu-
lačních opatření,“ domnívá 

se ekonom Josef Suchopár. 
Vedení Všeobecné zdravotní 
pojišťovny přitom přemýšlí, 
jak by i tyto náklady dostalo 
pod kontrolu. „V případě 
mimořádné úhrady chybí 
jakákoli brzda ceny,“ zdů-
razňuje ředitel Všeobecné 
zdravotní pojišťovny Zdeněk 
Kabátek. 

Také podle profesora Jana 
Švihovce, odborníka na eko-
nomiku léků, by bylo vhodné 
stanovit pro výjimečné pří-
pady jasnější pravidla. „Mi-
mořádná opatření by neměla 
být bezbřehá,“ zdůrazňuje 
Švihovec. 

Všeobecná zdravotní po-
jišťovna loni na paragraf 16 

náklAdné infUze. Vůbec nejvyšší částky vydávají zdravotní pojišťovny ve zvláštním režimu na 
výjimku za infuze pro vzácné onemocnění krvetvorby a léky pro pacienty s chronickou žloutenkou. 
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vydala nejvíce za přípravek 
Soliris na vzácné onemocně-
ní krvetvorby. Ten se používá 
od roku 2010. Úhradu však 
úředně stanovenou nemá. 

Mezi pět přípravků, za 
které VZP platila v roce 2015 
přes paragraf 16 nejvyšší 
částky, patří tři přípravky 
užívané v některých přípa-
dech při léčbě žloutenky 
typu C. Například lék Soval-
di, který se na náš trh začal 
dodávat v roce 2014 a dosud 
nemá standardně určenou 
výši úhrady od pojišťoven.

Důvodů, proč náklady 
zdravotních pojišťoven na 
„léky poslední naděje“ tak 
dramaticky rostou, je ale 
více. Roste rovněž povědomí 
pacientů o možnostech léčby 
a přibývá nových léků pro 
vzácné případy. 

náklAdní Vojenský letoUn KC-390 brazilské společnosti Embraer, na jehož výrobě se podílí 
Aero Vodochody, zkušebně létal v Česku. Je to první z dosavadních dvou prototypů. K zákazníkům 
se má stroj dostat v první polovině roku 2018. Stroj přistál na vodochodském letišti. 

brAzilSKý prototyp
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Přerovská chemička 
Precheza, která patří do 
holdingu Agrofert minist-
ra financí Andreje Babiše 
(ANO), loni i díky výplatě 
pojistného za havárii a ná-
slednou odstávku techno-
logie na výrobu kyseliny 
sírové zvýšila čistý zisk 
meziročně o 67 procent na 
624 milionů korun. Tržby 
Prechezy loni ale mírně 
klesly o dvě procenta na 
2,95 miliardy korun.

Loňský zisk podniku pod-
le výroční zprávy výrazně 
ovlivnilo pojistné plnění za 
havárii nové linky na vý-

robu kyseliny sírové, která 
se porouchala na podzim 
2015. Nová technologie byla 
mimo provoz takřka rok. 
Precheza od pojišťovny in-
kasovala celkem 688 milio-
nů korun jako náhradu za 
náklady na obnovu výroby 
kyseliny sírové, přerušení 
provozu a za vzniklé škody. 

„Společnost byla nucena 
k zajištění výroby titanové 
běloby externě nakupovat 
nejen kyselinu sírovou, ale 
i energie, které jsou při její 
výrobě uvolňovány a dále 
využívány,“ uvedl šéf podni-
ku Ivo Hanáček.  Více e15.cz

Precheza zvýšila 
zisk díky pojistce 

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/babisova-precheza-diky-pojistce-zvysila-zisk-na-624-milionu-1309195


n Takřka čtvrtina ban-
kovního trhu během 
léta zpřísní požadav-
ky na bonitu zájemců 
o hypotéky. Znovu pak 
přituhne od října.

Jaroslav Bukovský

Dosáhnout na hypotéku 
bude po zbytek roku stále 
obtížnější. Takřka čtvrtina 
bankéřů podle České národní 
banky plánuje už během 
léta v souvislosti s novým 
zákonem o úvěru zpřísnit 
podmínky pro poskytová-
ní půjček na bydlení. Ještě 
zásadnější obrat má přijít 
v závěru roku, kdy tuzem-
ské banky ve svém byznysu 
naplno zohlední požadavky 
regulátora na obezřetné 
hypoteční financování.

„Celých 22 procent ban-
kovního trhu očekává během 
třetího čtvrtletí u úvěrů na 
bydlení zpřísnění standar-
dů,“ uvádí červencová zprá-
va ČNB o vývoji úvěrových 
podmínek v 21 domácích 
bankách. Přístup bank se 

mění už nyní, zatím přede-
vším vůči zájemcům mimo 
zaměstnaneckou sféru. „Část 
bank už přestala poskytovat 
hypotéky bez dokladování 
příjmů, změny registruje-
me u některých bank také 
v neakceptaci doplňkových 
zdrojů příjmů, jako jsou 

budoucí příjmy z pronájmu 
nebo příjmy počítané z ob-
ratu vlastněné společnosti. 
Banky je dříve zahrnovaly do 
hodnocení bonity klienta,“ 
uvedl Luboš Svačina z Golem 
Finance.

Hlavní vlnu zpřísňování 
očekávají experti nicméně 
až v posledním čtvrtletí, kdy 
bude muset bankovní sektor 

zareagovat na doporuče-
ní ČNB, které od prvního 
října snižuje maximální výši 
poskytnutého hypotečního 
úvěru ze současných sta 
procent hodnoty nemovi-
tosti na 95 procent. „V této 
souvislosti připravuje změny 
i Komerční banka,“ říká 
mluvčí ústavu Pavel Zúbek. 
„Zejména méně bonitní 
zájemci žádající větší úvěr 
by měli hypotéku uzavřít do 
konce září,“ dodává Svačina. 

Nový úvěrový zákon bude 
podle znalců klást podstatně 
větší důraz na dokazování 
schopnosti splácet půjčku. 
„Banky budou výrazně 
hlouběji zkoumat peněžní 
toky rodiny a budou blíže 
posuzovat příjem žadate-
lů,“ vysvětluje analytička 
Partners Lucie Drásalová. 
Větší požadavky na ban-
ky totiž bude mít i ČNB. 
Úvěrové instituce jí budou 
muset důkladněji prokazo-
vat adekvátnost poskytnuté 
hypotéky tomu kterému 
klientovi. „Příjem tak musí 
být stabilní, dlouhodobý, 
udržitelný, a hlavně doloži-
telný,“ dodává Drásalová. 
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Banky  
poskytnou 

od 1. října hypoteční  
úvěr dosahující nejvýše

95 %
hodnoty  

nemovitosti. 

Exšéf Clanroy: Peníze Lesů 
ČR jsem nezpronevěřil
Bývalý předseda před-
stavenstva zkrachovalé 
dražební firmy Clanroy 
Milan Kremel popírá, že 
by zpronevěřil 55 milionů 
korun, o něž podle obžaloby 
připravil Lesy ČR. Hrozí 
mu až deset let vězení. Ke 
kauze se včera téměř po 
dvou letech vrátil pražský 
městský soud.  Více e15.cz

Vodafone spustil volání 
prostřednictvím Wi-Fi 
Mobilní operátor Vodafo-
ne jako druhý v Česku dal 
zákazníkům možnost volat 
prostřednictvím Wi-Fi 
a datové sítě LTE. Služba 
umožňuje volat nebo psát 
SMS pod stejným číslem 
jako v klasické síti. Zatím je 
ve fázi testování. Přidanou 
hodnotu bude mít zejména 
v místech, kde není mobilní 
signál. Pak bude výhodnější 
i volání ze zahraničí, zejmé-
na mimo EU.  Více e15.cz
 

Peruánce zajímají  
hlavně důlní technologie
Peru jako světový premiant 
v exportu mědi, molyb-
denu či zinku má zájem 
o zahraniční technologie 

a výrobky hlavně v důlním 
průmyslu, energetice či 
stavebnictví. Uvedla to nově 
otevřená pobočka agentury 
CzechTrade v Limě. Zdůraz-
nila, že třicetimilionový trh 
země, kterou letos čeká růst 
HDP o čtyři až pět procent, 
je otevřená ekonomika 
s obchodním prostředím, 
v němž neexistují zásadní 
překážky. /red/

Zetor chce vyrábět  
také obrněná vozidla 
Brněnská firma Zetor Trac-
tors hodlá rozšířit výrobu 
o pásová obrněná vozidla. 
V rámci projektu IFV Wolf-
dog chce nabízet obrněnce 
evropským armádám, uvedl 

server euro.cz. Transpor-
tér Wolfdog s tříčlennou 
posádkou má přepravovat 
osmičlenný vojenský výsa-
dek. Dceřiná firma Zetor 
Engineering už v květnu 
vstoupila do Asociace 
obranného a bezpečnostní-
ho průmyslu ČR. 
/čtk/  Více e15.cz

Krátcebanky přitvrdí vůči 
hypotečním klientům

n I pět let po prohláše-
ní konkurzu na sta-
rou Sazku se někteří 
věřitelé snaží zbavit 
insolvenčního správce 
Cupky. Tentokrát se 
do boje pustil věřitel 
Deutsche Leasing. 

Dušan Kütner

Insolvenční správce Sazky 
Josef Cupka nedávno přišel 
o zvláštní povolení minister-
stva spravedlnosti řídit velká 
insolvenční řízení firem s ob-
ratem nad sto milionů korun 
nebo s více než stovkou za-
městnanců. Podle společnos-
ti Deutsche Leasing by tedy 
neměl řídit konkurz Sazky, 
jejíž obrat před konkurzem 
přesahoval deset miliard ko-

run. První žalubu německé 
strany městský soud v Praze 
zamítl, ale Deutsche Leasing 
se odvolal.

„Podnik dlužníka a veške-
rý majetek již byl zpeněžen 
a správce žádný podnik 
neprovozuje,“ oponuje samo-
soudkyně Zuzana Svobodo-
vá. Není podle ní důvod, aby 
Cupka zvláštní povolení měl. 
Majetek firmy – tedy zejmé-
na její loterie – byl totiž pro-
dán ve výběrovém řízení za 
3,81 miliardy korun a nyní jej 
vlastní skupina KKCG. „Soud 
neshledal žádné závažné 
pochybení správce ani jiné 
důvody, proč jej odvolat,“ 
dodala.

Cupka čelil již několika po-
kusům o odvolání, zejména 
v roce prohlášení konkurzu. 
V květnu 2011 jej chtěl od-
volat spojenec letitého šéfa 

správce sazky znovu čelí snaze o odvolání

zástUPné důVody. insolvenční správce Josef Cupka míní, že 
četné pokusy o jeho odvolání pocházely od osob, které tím sledo-
valy jiné zájmy než řádný průběh insolvenčního řízení.
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Sazky Aleše Hušáka Martin 
Ulčák a jeho E–Invest. Příči-
nou bylo údajné napojení na 
jednoho z hlavních věřitelů 
KKCG. Cupka totiž v minu-
losti působil jako konkurzní 
správce majetku Václava 
Fischera, kde byla KKCG 
významným věřitelem.

Kvůli údajně nadstandard-
ním vztahům Cupky s KKCG 
chtěl insolvenčního správce 
odvolat také sám šéf Sazky 
Hušák. O totéž následně 
usilovala také Penta, neboť 
se ukázalo, že na majetek 
správce byla před pěti lety 
vyhlášena exekuce. Soud ji 
tehdy nařídil kvůli tomu, že 
Cupka jako správce Har-
vardského průmyslového 
holdingu údajně nevydal 
část majetku z konkurzní 
podstaty firmy. Žádný z po-
kusů o odvolání ale nevyšel.
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http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/exsef-clanroy-odmitl-ze-by-zproneveril-penize-z-drazeb-lesu-cr-1309178
http://e-svet.e15.cz/it-byznys/vodafone-spustil-volani-pres-wi-fi-vyplati-se-hlavne-v-zahranici-1309209
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/zetor-chce-do-armady-bude-vyrabet-take-obrnena-vozidla-1309223
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n Japonská telekomu-
nikační skupina Soft-
Bank Group se dohod-
la na převzetí britské 
technologické společ-
nosti ARM Holdings za 
24,3 miliardy liber  
(785 miliard korun). 

Společnost ARM navrhuje čipy 
pro mobilní telefony a počíta-
čové tablety, její technologie 
využívají například firmy Ap-

ple, Samsung či Huawei. Její 
převzetí by mohlo být jednou 
z největších akvizicí v evrop-
ském technologickém sektoru 
a největší akvizicí firmy Soft-
Bank. Podle agentury Reuters 
se předpokládá, že ARM bude 
hrát jednu z ústředních rolí 
v posunu celého technolo-
gického odvětví k internetu 
věcí, na který svou pozornost 
zaměřuje také zakladatel 
SoftBank Masajoši Son.

„Je to jedna z nejdůležitěj-
ších akvizic, jaké jsme kdy 
učinili, a očekávám, že ARM 

se dále do budoucna stane 
klíčovým pilířem růstové 
strategie SoftBank,“ uvedl Son 
v prohlášení. 

SoftBank za každou akcii 
společnosti ARM, která je 
na londýnské burze nejhod-
notnější technologickou 
společností, zaplatí 17 liber 
v hotovosti. 

Kupní cena je tak o zhruba 
43 procent vyšší než páteční 
závěrečná cena akcií na burze. 
Akcie ARM v úvodu dnešní-
ho obchodování vystřelily 
vzhůru, zpevnily o 45 procent 
a dostaly se na historické 
maximum 17,33 libry za jednu 
akcii. Na tokijské burze se 
včera kvůli státnímu svátku 
neobchodovalo.

SoftBank slíbila, že zachová 
značku ARM, obchodní model 
i organizační strukturu ARM, 
stejně jako ústředí firmy 
v Cambridge. Také slíbila, 
že počet zaměstnanců ARM 
v Británii vzroste na dvojná-
sobek a během příštích pěti 
let posílí i početní stav ARM 
v zahraničí.  

SoftBank je telekomunikač-
ním a mediálním konglome-
rátem s rozsáhlými zahra-
ničními aktivitami. Vlastní 
například většinový podíl ve 
společnosti Sprint, která je 
čtvrtým největším mobilním 
operátorem ve Spojených 
státech. /čtk/               více e15.cz

Smlouva TTIP 
by mohla podle 
Kerryho působit 
jako polštář, 
který by snížil 
dopady brexitu na 
ekonomiku EU. 

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,563

Čína 1 3,648

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,606

Japonsko 100 23,129

Kanada 1 18,876

Maďarsko 100 8,579

Norsko 1 2,886

Polsko 1 6,170

Rusko 100 38,759

Švédsko 1 2,854

Švýcarsko 1 24,861

Turecko 1 8,268

USA 1 24,446

Velká Británie 1 32,414

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 18. 7. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 58,00 -2,52

ČEZ 449,50 0,27

Erste Bank 633,80 1,28

Fortuna 87,65 0,11

Kofola 434,90 0,67

KB 945,10 0,54

Moneta 73,40 1,24

O2 CR 228,10 5,55

Pegas 800,90 -0,14

Philip Mor. ČR 12 966,00 -0,80

PLG 208,80 0,38

TMR 640,00 -1,54

Unipetrol 172,05 -0,52

VIG 470,60 -0,72

Celkový objem (v tisících korun) 479 153,10

Akcie na pražské burze 18. 7. 2016 
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megaobchod. SoftBank zaplatí za ARM přibližně o 43 procent 
více, než dosahovala páteční zavěrečná cena na burze.
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softbank přeplatí 
arm téměř o polovinu

Ministr zahraničí John Ker-
ry jednal se svými protějšky 
z unijních zemí o rozsáhlé 
smlouvě známé jako Trans-
atlantické obchodní a in-
vestiční partnerství (TTIP). 
Na jednání řekl, že cílem 
USA je uzavřít tuto smlouvu 
ještě letos. 
Smlouva by 
podle něj 
navíc mohla 
pomoci ome-
zit případné 
negativní 
dopady 
očekávaného 
britského 
odchodu 
z Evropské 
unie. Vý-
znamný trh 
mezi USA a EU, který by 
dohodou vznikl, by měl mít 
podle Kerryho schopnost 
působit jako jistý polštář 
a změkčovat negativní 
dopady brexitu. Podpořit by 
naopak měl libovolné nové 
uspořádání, které si mezi 
sebou v budoucnu Londýn 
a unie vyjednají.

Na tom, aby takový 
přechod k nové podobě 
vzájemného uspořádání 
byl co nejhladší, mají podle 
amerického ministra zahra-
ničí zájem jak Britové a další 
země unie, tak také Spojené 

státy. Kerry včera zdůraznil, 
že všechny tyto strany mají 
společné hodnoty a cíle, 
intenzivně navzájem spo-
lupracují a spolupracovat 
budou i nadále.

Kerry také v Bruselu 
zopakoval sdělení, které 

Evropě na ne-
dávném sum-
mitu NATO 
ve Varšavě 
jednoznačně 
řekl americký 
prezident Ba-
rack Obama, 
tedy, že Evro-
pa se může na 
svého americ-
kého spojence 
nadále plně 
spoléhat.

Se smlouvou TTIP se 
podle Kerryho v současnosti 
pojí „určitá mytologie“. Je 
prý proto prací diplomatů 
zajistit dostatečnou infor-
movanost lidí o faktech, 
která s ní souvisejí. 

O smlouvě, která by 
vytvořila největší prostor 
volného obchodu na světě, 
se vyjednává už tři roky.  
Obě strany dávají najevo 
zájem uzavřít ji ještě v letoš-
ním roce, i když z některých 
evropských hlavních měst 
se ozývají i daleko skeptič-
tější hlasy. /čtk/

spojené státy chtějí 
ttiP ještě letos

revoluce. TTIP může výrazně ovlivnit celosvětový obchod. 
Co nejrychlejší uzavření smlouvy prosazuje především John Kerry. 

http://e-svet.e15.cz/it-byznys/japonska-softbank-kupuje-vyrobce-cipu-arm-za-rekordnich-757-miliard-1309119


Přední britské podniky jsou 
po červnovém rozhodnu-
tí tamních voličů opustit 
Evropskou unii sužovány 
pochybnostmi ohledně 
dalšího vývoje a omezují své 
investiční plány. Vy-
plývá to z průzku-
mu poradenské 
společnosti 
Deloitte.

Zhruba 
82 procent 
finančních 
ředitelů 
velkých 
britských 
podniků podle 
průzkumu 
počítá v příštím roce 
s omezováním kapitálových 
výdajů. To představuje nej-
vyšší zaznamenanou úroveň 
a prudký nárůst z 34 procent 
v prvním čtvrtletí, upozor-
ňuje Delloitte.

„Vnímání nejistoty se 
dostalo na úrovně, jež byly 
naposledy spojené s krizí 
eura před pěti lety,“ uvedl 
hlavní ekonom společnosti 
Deloitte Ian Stewart. „Nárůst 
nejistoty má toxický vliv na 
podnikatelskou náladu. Op-
timismus se dostal nejníže 
od zahájení průzkumů v roce 

2007. Sestoupil dokonce 
pod úroveň z doby krachu 
(americké investiční banky) 
Lehman (Brothers) koncem 
roku 2008,“ dodal.

Více než dvě třetiny 
finančních ředitelů se 

nyní podle průzku-
mu domnívají, 

že odchod z EU 
v dlouhodobém 
horizontu po-
škodí podnika-
telské prostře-
dí v Británii. 

Přes  
80 procent z nich 

předpokládá, že 
jejich podniky omezí 

tempo přijímání nových 
zaměstnanců.

Nejnovější výsledky prů-
zkumu jsou podle agentury 
Reuters jednou z prvních 
jasných známek toho, že 
červnové referendum zasáh-
lo podnikatelskou důvěru 
v Británii, a potvrzují názor 
britské centrální banky, 
podle které domácí ekono-
miku čeká brzké ochabnutí.
Centrální banka minulý 
týden překvapila finanční 
trhy, když nepodpořila eko-
nomiku snížením úrokových 
sazeb. /čtk/

britské firmy kvůli 
brexitu hromadně 
omezují investice
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Zhruba

82 %
finančních ředitelů počítá  

s omezováním  
kapitálových výdajů.

V prvním čtvrtletí jich 
přitom bylo jen  

34 %.

Brexit německou 
ekonomiku neovlivní
Německá ekonomika po 
slabším druhém čtvrtletí 
v následujících měsících 
oživí. Případný dopad 
britského rozhodnutí 
opustit Evropskou unii 
by v blízké budoucnosti 
mohl být pouze omezený. 
Německá centrální banka 
Bundesbank to uvedla 
v pravidelné měsíční  
zprávě.  

Chrenkova HB Reavis 
prodala budovu bance
Developerská společnost 
HB Reavis Ivana Chrenka 
prodala projekt 33 Central 
americké bance Wells 
Fargo. Jedná se o jeden 
z největších prodejů 
komerčních budov 
v letošním roce s tím, 
že cena se mohla podle 
britských médií pohybovat 
kolem 300 milionů liber. 
Zprávu přinesl slovenský 
server TREND.sk.  

Skanska uspěla v soutěži 
za pět miliard 
Skanska uspěla v tendru na 
vybudování úseku dálnice 
a rychlostní silnice v okolí 
Košic na východě Sloven-
ska. Vítězná firma Skanska 
SK nabídla nejnižší cenu 
ze všech pěti účastníků 
veřejné soutěže, a to 197,44 
milionu eur  (5,3 miliardy 
korun). /čtk/
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Start 
výsledkové 
sezony  
v regionu
Tento týden začíná v regio-
nu CEE výsledková sezona 
za druhé čtvrtletí letošního 
roku. Ve čtvrtek ráno před 
otevřením trhu zveřejní 
výsledky ropné společnosti 
Unipetrol a PKN Orlen. V pří-

padě Unipetrolu očekáváme 
silné výsledky pozitivně 
ovlivněné přijatým pojist-
ným plněním ve výši 
3,9 miliardy korun v sou-

vislosti s požárem etylenové 
jednotky a pokračujícími 
silnými maržemi, zejména 
v petrochemické divizi. 

Zatímco rafinerská marže 
meziročně poklesla o 41 pro-
cent na 3,1 dolaru za barel, 
kombinovaná petrochemická 
marže mírně vzrostla na 
rekordních 877 eur za tunu 
z 871 eur za tunu ve druhém 
čtvrtletí 2015, a to díky bez-
mála 10procentnímu růstu 
marže u polyolefinů. Uzavře-
ní rafinerie v Kralupech od 
poloviny května se nega-
tivně promítne do objemu 

zpracovaných rafinerských 
produktů a je tak hlavní 
příčinou námi očekávaného 
33procentního meziročního 
propadu tržeb.

Začátek srpna bude 
ve znamení reportování 
výsledků bank. Jednorá-
zový výnos z prodeje aktiv 
VISA Europe, až na výjimky 
zlepšující se kvalita aktiv, 
solidní růst úvěrové aktivity 
a pokles plateb do regulator-
ních fondů více než převáží 
pokračující pokles úrokových 
výnosů a příjmů z poplatků. 
Převážnou většinu bank tak 
po dlouhé době čeká rekordní 
čtvrtletí.

Autor je analytikem 
Patria Finance

Z parketu

Ondřej Koňák



Blízkost. Zaklínadlo mnoha 
současných reklam dostává 
v Albánii, jedné z nejchud-
ších zemí Evropy, nové 
významy. Viditelné je to 
zejména v jejím hlavním 
městě Tiraně. Nedaleko 
sebe zde narazíte na luxusní 
hotely, monumenty v duchu 
socialistického realismu, 
trendy noční kluby i podiv-
né budovy, u nichž nevíte, 
zda se teprve stavějí nebo už 
bourají. 

Kostely a mešity boK po boKu
Současně není problém se 
cítit ve městě komfortně. 
Tirana by totiž sama o sobě 
mohla Evropě posloužit jako 
vzor v současnosti tolik vzý-
vané tolerance: bok po boku 
zde stojí kostely i mešity, vý-
jimkou nejsou ani případy, 
kdy příslušníci jedné rodiny 
vyznávají odlišná nábožen-
ství. 

„Naším hlavním nábožen-
stvím je rodina. Jednotlivé 
svátky, ať už křesťanské 
nebo muslimské, jsou tak 
příležitostí k tomu se sejít 
a slavit společně,“ vysvět-
luje studentka psychologie 
Amisa.

V celé zemi převažuje 
islám, vidět je to i v hlavním 
městě, kde například za 
vydatné finanční pomoci 
Turecka roste budoucí nej-
větší mešita na Balkáně. 

ještě se staví
V Tiraně pomalu doznívá 
stavební boom, který se 
zdaleka neomezuje jen 
na sakrální budovy. Vedle 
náboženských staveb rostou 
i výškové kancelářské kom-
plexy, brzy zde otevře své 
provozovny například KFC 
jakožto první nadnárodní 
řetězec rychlého občerst-
vení v zemi. „Před pěti lety, 
ještě před změnou vlády, se 
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Albánci si od eU slibují 
pomoc v boji s korupcí

StAvby všeho drUhU. V Tiraně se stavějí jak kanceláře, tak i sakrální budovy. Například zde vyrůstá největší mešita na Balkáně financovaná Turky.

n evropskou unii zřejmě opustí Velká 
Británie, přesto by mohla unie dál 
expandovat. Stát se její součástí chtějí 
balkánské země včetně Albánie. Od 
možného členství v EU si její občané 
slibují především potlačení korupce. 
První krok nicméně musí udělat 
tamní vláda sama: podmínkou dalších 
vstupních jednání je reforma justice. 
Češi si ovšem Albánii oblíbili už teď, je 
stále populárnější pro turisty a někteří 
podnikatelé v ní vidí obchodní šanci.

Jan 
Vávra

stranu připravil
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K připojení Albánie k EU by podle premiéra Ediho Ramy mohlo 
dojít během deseti let, o směřování země ale částečně rozhodne 
už čtvrteční hlasování o reformě justice. Její schválení v podobě 
ústavního zákona je podmínkou dalších vstupních jednání mezi 
Bruselem a Tiranou. Významnou roli při psaní zákona měli experti 
pověření Evropskou unií a Spojenými státy. Cílem reformy je zbavit 
albánské soudnictví stranického vlivu. Albánská socialistická 
vláda však o podobě zákona vede spory s opozicí, jejíž hlasy 
k prosazení tak zásadního zákona potřebuje. Nesoulad nyní 
vyvolává především návrh, podle nějž by se měli podílet na výběru 
kandidátů do funkcí soudců a prokurátorů i mezinárodní experti.  
To však opozice odmítá. 

Albánie musí schválit 
reformu justice
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Stále chUdá. Albánie je podle  HDP v paritě kupní síly třetím nejchudším státem Evropy. 

ale stavělo mnohem víc než 
dnes. Noví politici si zřejmě 
začali říkat o další úplatky, 
řada projektů proto zůstala 
ladem. Zmizelo alespoň 
hodně černých staveb,“ říká 
Renildo, který po absolvo-
vání univerzitního studia 
šestým rokem pracuje 
v albánské telekomunikační 
firmě Plus Communication.

Kdo neplatí, 
ať nevydělává
Zároveň tak zmínil téma, 
s nímž je spojeno velké oče-
kávání Albánců od případ-
ného vstupu do Evropské 
unie: boj s korupcí. Část 
obyvatel třímilionové země 
včetně Renilda věří, že po-
kud by na část penězotoků 
dohlížely evropské institu-
ce, nedocházelo by k jejich 
tak velkému rozkrádání 
a celkově by mohlo dojít ke 
snížení úplatkářství. 

Mnoho zejména mlad-
ších lidí je přesvědčeno, 
že bez uplácení či alespoň 
vhodných konexí nemají 
v Albánii šanci získat slušné 
pracovní místo. S EU si 
proto spojují šanci na lepší 
budoucnost. 

úprK mladých na západ?
„Korupce je při shánění 
práce velký problém, k na-
rovnání prostředí by mohl 
přispět tlak zvnějšku, tedy 
hlavně od EU,“ míní Daniela, 
vysokoškolská studentka 

Během posledních tří let vzrostl počet zahraničních návštěvníků Albánie o více než pětinu na 4,1 milionu 
osob za rok. Počet turistů, kteří do země přijeli z Česka, se během uvedeného období téměř zdvojnásobil 
na loňských 16 tisíc. Do Albánie Čechy láká zejména divoká příroda a pohoří, kde na jiné turisty narazí jen 
zřídka. Na snímku jsou typické betonové bunkry z dob socialismu.

Čeští turisté 
objevili Albánii

toužila pracovat třeba jako 
zubařka, uvidí, že problém 
mít nebude,“ dodal mladý 
muž, který se dle vlastních 
slov s podobnými obtížemi 
při shánění místa nesetkal. 

celoevropsKý byznys
Když jde v Albánii čistě 
o byznys, do něhož nevstu-
puje politický ani úřední 
aparát, může tato země 
podle některých dalších 
hlasů nabízet zajímavé 
příležitosti. 

„Místní pochopili, že 
zahraniční investice 
přinášejí prospěch všem 
stranám, nenapadne je říkat 
si o peníze bokem. Navíc 
u nich silně funguje pro-

fesní hrdost, a když vidí, že 
soused zbohatl, nepřejí mu 
smůlu, ale chtějí si z něj vzít 
příklad,“ říká český investor, 
který nyní rozjíždí v Albánii 
projekty v oblasti zeměděl-
ství a ekologie. Své jméno 
a podrobnosti o projektech 
si zatím nepřeje zveřejnit 
s ohledem na současná 
obchodní jednání. 

Na otázku, jak by jeho 
vlastnímu byznysu pomohlo 
případné rozšíření Evropské 
unie o další balkánské státy, 
odpověděl, že skoro vůbec. 
„Vyřizování potřebných cer-
tifikací pro export z Albánie 
do EU nepředstavuje velký 
problém,“ uzavřel podni-
katel.

literatury. V letní sezoně 
prodává suvenýry a přizná-
vá, že případné budoucí 
členství Albánie v EU by 
možná využila k odchodu 
do Skandinávie. 

To její vrstevnice Silva 
nečekala a do zahraničí, 
konkrétně do Itálie, odešla 
již před několika lety za stu-
diem medicíny. Kdyby chtě-
la pracovat ve své vlasti jako 
lékařka, za zprostředkování 
místa ve zdravotnictví by 
údajně musela nabídnout 
úplatek až 54 tisíc korun. 

Výše průměrného měsíč-
ního výdělku se přitom v Al-
bánii pohybuje v přepočtu 
jen kolem 10 500 korun 
a nezaměstnanost dosáhla 
sedmnácti procent. Silva 
nicméně nevěří, že by člen-
ství v Evropské unii „něco 
zásadního změnilo“. Spíše 
se obává, že by šlo o před-
stupeň zavedení eura. „Ze 
zkušeností z Itálie vidím, že 
jí euro nepomohlo. Naopak, 
vše je tam drahé,“ dodává 
medička.

nemusí to být taK zlé
Ne všichni vnímají mož-
nosti, které jim dává život 
v Albánii, takto negativně. 
Pracovník telekomunika-
cí Renildo upřesňuje, že 
zmíněné studentky nutnost 
rozdávat úplatky zveličují. 

„Jasně, co se týče lékařů, 
právníků a jiných prestiž-
ních profesí, je těžké místo 

najít. Mimo jiné proto, že 
příslušníci starší generace 
se na svých postech často 
doslova zabetonovali a ne-
chtějí se jich vzdát. Kdyby 
ale zmíněná medička za-
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n K bezprostředním 
obětem na životech 
během zmařeného 
převratu mohou přibýt 
další mrtví. Prezident 
uvažuje o znovuzave-
dení trestu smrti.

Turecká vláda má k dispozici 
dokumenty dokazující, kdo 
je odpovědný za pokus o puč. 
Řekl to včera premiér Binali 
Yildirim. „USA jsou naším 
strategickým partnerem, ale 
říkáme, že máme dokumen-
tační důkazy o přípravě 
spiknutí proti naší vládě. 
Zklamalo by nás, kdyby nás 
naši přátelé žádali, abychom 
důkaz ukázali, když jeden 
člověk usiloval o svržení 
naší vlády,“ sdělil Yildirim. 
Zjevně narážel na duchovní-
ho Fethullaha Gülena, jehož 
Ankara považuje za osno-
vatele spiknutí. Proto také 
žádá Gülenovo vydání.

Americké úřady však do 
včerejška žádost o vydání 
klerika, který žije v Pen-
sylvánii – a puč v Turecku 
důrazně odsoudil – ještě 
neobdržely. Ministr zahra-
ničí John Kerry se přitom 
dal slyšet, že USA potřebují 
„důkazy, ne obvinění“.

Yildirim včera také vystavil 
„mezisoučet“ pokusu části 
armády o puč. Přišlo při něm 

Turci prý mají důkaz 
o osnovateli puče. 
ale neukážou jej

na sTráži. 
Vchod do 
policejního 
ředitelství 
v Ankaře je 
zle pošramo-
cen. Strážní 
služba je teď 
o to nároč-
nější.Fo
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Turecká lira včera zpevnila vůči americkému dolaru a oživila tak po 
pátečním prudkém propadu vyvolaném zprávami o pokusu o puč 
v zemi. Obavy investorů z geopolitického rizika se po zmaření pokusu 
o převrat zmírnily, což se projevilo především v klesajícím kurzu 
japonského jenu. Ten je považován ze bezpečnou investici v dobách 
zvýšené nejistoty na trzích. Má ale tendenci klesat, když se obavy 
investorů zmírňují a zájem o riskantnější investice roste. Turecká 
měna v asijském obchodování zpevňovala o více než dvě procenta 
na 2,9575 liry za dolar. Poté, co turecký premiér v pátek v noci pokus 
o puč oznámil, se lira vůči dolaru propadla o téměř pět procent, což 
byl největší celodenní propad od finanční krize v roce 2008. Také zá-
padoevropské akciové trhy včera opět zamířily vzhůru, index FTSEuro-
first 300 přidával až zhruba 0,7 procenta. Turecké akcie ale klesly.

Turecká lira po zmaření pokusu o puč 
oživila vůči dolaru 

plné korzo. Na promenádu v Nice včera před polednem 
zamířily obrovské davy lidí, kteří po minutě ticha dlouho tleskali 
směrem k přítomným hasičům a zdravotníkům. 
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Po celé Francii včera 
v pravé poledne lidé drželi 
minutu ticha za oběti útoku 
v Nice. Na přímořské 
promenádě, kde ve čtvrtek 
mladý Tunisan vjel s ná-
kladním automobilem do 
davu a zabíjel, se shromáž-
dily tisíce lidí s květinami 
a svíčkami. Pietního aktu se 
zúčastnil i premiér Manuel 
Valls, toho však obyvatelé 
po příjezdu přivítali nesou-
hlasným pískáním a hlasi-
tými výzvami k demisi. List 
Libération charakterizoval 
minutu ticha v Nice jako 
„velice hlučnou“.

Prezident François Hol-
lande vzdal hold mrtvým 
v pařížské budově minis-
terstva vnitra, kde od rána 
zasedala bezpečnostní 
rada státu. V zemi skončil 
třídenní státní smutek.

Francouzští vyšetřovate-
lé ani včera nemohli před-
ložit žádné důkazy, které 
by potvrzovaly napojení 
útočníka z Nice na Islámský 
stát. „Jde o útok, k němuž 
se Islámský stát přihlásil. 

My musíme zjistit, jaká je 
souvislost mezi pachate-
lem toho ohavného útoku 
a teroristickými sítěmi. Tu 
zatím vyšetřování nezjis-
tilo,“ řekl ministr vnitra 
Bernard Cazeneuve. Agen-
tura AP však včera citovala 
Bouhlelova strýce žijícího 
v Tunisku, podle nějž jeho 
synovce asi přede dvěma 
týdny kontaktoval alžírský 
člen IS a podařilo se mu jej 
naverbovat. 

Jednatřicetiletý Tunisan 
Mohamed Lahouaiej Bouh-
lel vjel ve čtvrtek pozdě ve-
čer s 19tunovým kamionem 
na pobřežní promenádu do 
zóny vyhrazené pro pěší, 
kteří se v závěru státní-
ho svátku dobytí Bastily 
přišli podívat na tradiční 
ohňostroj. Během 45 vteřin 
srazil na tři stovky lidí, než 
jej policie zastřelila. Nejmé-
ně 84 lidí útok nepřežilo, 
celkem 308 dalších utrpělo 
zranění. V nemocnici je 
stále 59 lidí, o 29 z nich se 
starají lékaři na jednotkách 
intenzivní péče. /čtk/

Francie ukončila 
třídenní smutek

o život 232 lidí – pučisté jich 
zabili 208, mezi nimi je 60 po- 
licistů, tři vojáci a 145 civilis- 
tů, na straně osnovatelů puče 
je 24 mrtvých. Události v noci 
z pátku na sobotu si vyžádaly 
i padesát zraněných na stra-
ně pučistů a 1491 v opačném 
táboře. Zatčeno už bylo 
7543 lidí včetně 6038 vojáků 
nejrůznějších hodností, sto 
policistů, 755 soudců a proku-
rátorů a 650 civilistů. Z funk-
cí bylo odvoláno na devět 
tisíc lidí včetně 30 guvernérů 
tureckých provincií, 8777 za- 
městnanců ministerstva vnit-
ra a dalších úředníků.

Jedním z nejfrekventova-
nějších témat po nezdaře-
ném puči je hrozba obnovy 
trestu smrti. To v Evropě 
vyvolává zděšení. Naposle-
dy byl v Turecku uplatněn 

v roce 1984 a od roku 2004 je 
zrušen. Yildirim slíbil, že při 
„vyřizování účtů“ bude dodr-
žen zákon. Prezident Recep 
Tayyip Erdogan v neděli 
prohlásil, že o obnově trestu 
bude vláda jednat i s opozicí. 

Ministři EU reagují jedno-
myslně: země, jež aspiruje 
na členství v unii, nemůže 
vykonávat trest smrti. Šéfka 
unijní diplomacie Federica 
Mogheriniová upozornila, 
že je Turecko členem Rady 
Evropy a je tak vázáno Ev-
ropskou úmluvou o lidských 
právech, která je ohledně 
trestu smrti jednoznačná. 
Také Kerry apeloval na dodr-
žení demokracie, když řekl, 
že NATO, jehož je Turecko 
členem, bude další směřová-
ní Turecka bedlivě sledovat.  
/čtk, hý/      sledujte E15.cz
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n Politici vynesení 
brexitem do nejvyš-
ších pater britské poli-
tiky začínají kolíkovat 
nové vztahy v Evropě. 

Nová britská premiérka 
Theresa Mayová (na sním-
ku) tento týden uskuteční 
svou první zahraniční cestu, 
během níž navštíví Německo 
a Francii. Zítra bude v Berlíně 
jednat s kancléřkou Angelou 
Merkelovou a ve čtvrtek se 
v Paříži sejde s prezidentem 
Françoisem Hollandem.

Na jednání s Merkelovou 
se podle mluvčího britské 
vlády má hovořit zejména 
o vzájemných vztazích 
a o tom, jak budou „Británie 
a Německo dál spolupracovat 
ve chvíli, kdy se Spojené krá-

lovství chystá opustit EU“. 
Podle mluvčího německé 
vlády se obě političky budou 
bavit o migrační krizi a si- 
tuaci v Turecku po nezdaře-
ném pokusu o puč, což odpo-
vídá rozhodnutí členů unie 
se s Brity o brexitu bavit, 
až Londýn formálně spustí 
dvouletý vyjednávací proces. 
Také ve Francii by Mayová 
podle informací svého úřadu 
ráda mluvila o okolnostech 
týkajících se dalších kroků 
po rozhodnutí Británie vy-
stoupit z osmadvacítky. 

Jak vidí Britové své další 
působení na starém konti-
nentě, vyjádřil jasně nový 
ministr zahraničí Boris 
Johnson. „Opustíme sice 
EU, ale v žádném případě se 
nevzdáváme své vedoucí role 
v evropské spolupráci nej-
různějšího druhu,“ prohlásil 

první cesta premiérky 
Mayové vede k Merkelové 
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včera v Bruselu, než se ve své 
ministerské premiéře zúčast-
nil pravidelné schůzky šéfů 
diplomacie zemí EU. Jednalo 
se hlavně o situaci v Turecku 
po puči a o boji s terorismem. 
/čtk/  názory str. 12

Trump se na sjezdu chce představit v novém světle
Včera začal v americkém Clevelandu sjezd Republikán-
ské strany, který má potvrdit nominaci Donalda Trumpa 
do boje o Bílý dům. Šéf Trumpova volebního štábu Paul 
Manafort prohlásil, že má Trumpa Američanům předsta-
vit v jiném světle, než jak ho znají z dosavadní kampaně. 
Místo okázalé přehlídky celebrit má podle něj jít spíš 
o rodinnou událost, na níž promluví i manželka realitní-
ho magnáta a čtyři z jeho pěti dětí. Trump má oficiálně 
promluvit ve čtvrtek, v závěrečný den sjezdu.

Rusku vážně hrozí vyloučení z olympiády v Riu

Nezávislá vyšetřovací komise Světové antidopingové 
agentury WADA dospěla k závěru, že při zimních olympij-
ských hrách v Soči přede dvěma lety ruské úřady v čele 
s ministerstvem sportu kryly doping svých reprezentantů. 
Závěry vyšetřování opět zvýšily tlak na MOV, aby Rusko 
vyloučil ze srpnových letních her v Riu de Janeiro.

Africká unie má mírový plán pro Jižní Súdán

V metropoli Rwandy skončil 27. summit Africké unie, 
z něhož vzešel mimo jiné návrh mírového plánu pro Jižní 
Súdán. Misi OSN tam posílí další jednotky, jež by měly 
pomoci oddělit bojující frakce a ochránit civilisty a klíčo-
vou infrastrukturu. Summit také schválil vznik vlastního 
zdroje příjmu pro Africkou unii. Organizace by se měla 
sama financovat z nové daně ve výši dvou desetin procen-
ta z téměř všech dovozů 54 členských států. /čtk/

Krátce



Běda  
mužům
Pokud v podzimních prezi-
dentských volbách v USA 
zvítězí Hillary Clintonová 
a pokud Evropa neprožije zá-
sadní politické zemětřesení, 
stane se rok 2017 unikátním. 
Poprvé v historii budou 
západnímu světu vládnout 
ženy. Zástupkyně donedávna 
diskriminované poloviny 
lidstva budou řídit americ-
kou, britskou i německou 
administrativu. Zcela jistě 
s tím nic nenadělá žádný 
misogynní bonmot Miloše 
Zemana. Úplně stejné nic 
náš prezident nadělá s tím, 
že ženská síla je dalším tren-
dem, který Češi minuli.

Důkazem toho budiž 
debata o Zemanových 
protikandidátech. Zatímco 
se z politického i kulturního 
klobouku vytahuje jeden 
gentleman věkové kategorie 
55+ za druhým, po ženách 
prakticky není vidu ani sle-
chu. Kandidátka se v Česku 
těžko hledá, byť i jen ve fan-
tazii, bez ohledu na to, zda 
by o funkci vůbec stála.

Je třeba si konečně při-
znat, že pravicové blouznění 
o silných ženách prosazu-

jících se navzdory systému 
definitivně selhalo. Nikoli 
kvůli ženám samotným, 
jejich případné neschopnosti 
nebo neochotě podílet se 
na rozhodování. Ale kvůli 
důvodům, jež feministické 
skupiny v Česku popisují 
stále častěji. A hlavně chybě-
jícímu podhoubí, silné bázi, 
z níž by vyrůstaly nejlepší 
z nejlepších.

Česká společnost se 
s oblibou obrací k úspěšným 
vzorům. Ráda vidí úžasnou 
Ameriku, Německo, Skandi-

návii, v posledních týdnech 
třeba i Británii. Ale opomíjí 
to nejdůležitější: všechno 
to skvělé je důsledkem 
plynoucím z dlouhodobých 
trendů. To platí i pro situaci, 
jež příští rok ve světě dost 
možná nastane. Je výsled-
kem vývoje Západu, jenž 
směřuje od pudovosti k jasně 
strukturované společnosti 
s obecně platnými pravidly 
včetně zrovnoprávnění 
všech. Nikoli k formální, až 
formalistické rovnosti, k níž 
máme silné sklony u nás, 

ale k rovnosti skutečné. Ve 
všech těchto zemích dlouho 
přirozeně roste podíl žen na 
rozhodování a výsledkem je 
jejich ekonomický i sociál-
ní úspěch. Česko se touto 
cestou mohlo vydat, a pak 
bychom se tu po 27 letech 
svobody nemuseli bavit 
o zavádění kvót. Nevydalo se 
a výsledek je tristní.

Možné zavedení 40pro-
centních kvót (matema-
ticky i demograficky stále 
diskriminačních) navíc 
v české politice přijde v době, 
kdy už nejspíš nebude mít 
dopad. U nejmladších voličů 
politika prohrává s jinými 
formami rozptýlení, i proto 
se do ní nepohrnou. Dnešní 
třicátnice až čtyřicátnice, 
tedy babyboomers sedmde-
sátých let, se soustředí na 
kariéru či potomky v rámci 
již zavedeného systému skle-
něného stropu. Do politiky 
se až na pár výjimek nejspíš 
nezapojí. Starší generace 
profesionálních političek se 
kvóty nijak nedotknou.

Zvykejme si tedy, že nám 
bude vládnout tu chytrý, 
jindy zábavný či otravný 
muž v předdůchodovém až 
důchodovém věku, zatím-
co ve vyspělém světě se na 
vládnutí budou podílet ženy. 
Politika i byznys ukazují, že 
společnosti s diverzifikova-
ným vedením jsou úspěšněj-
ší v inovacích i ve schopnosti 
předjímat trendy. My tako-
vou společností v dohledné 
době zkrátka nebudeme.

Komentář

Stanislav Šulc

Růst síly žen na 
Západě je důsledkem 
vývoje, jenž směřuje 
od pudovosti k jasné 
struktuře s obecně 
platnými pravidly.

| 12 | názory a komentáře

Tvář dne 

 USA jsou naším strategickým 
partnerem, ale říkáme, že máme 
dokumentační důkazy o přípravě 
spiknutí proti naší vládě,
řekl turecký premiér  
Binali Yildirim  
str. 10
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Mzdová smyčka
Je čas prosperity, firmy mají čím dál větší problémy najít 
nové zaměstnance. Při bližším pohledu na strukturu ne-
obsaditelných míst je ale jasné, že vinu nelze svalovat jen 
na růst hospodářství. „Pomocní pracovníci ve výrobě“ – to 
je pozice, o kterou je minimální zájem, ačkoli bez zaměst-
nání je pořád 384 tisíc lidí. Důvod je nasnadě. Rozdíl mezi 
platem, jímž je tahle práce oceněná, a sociální dávkou je 
někdy pár stokorun, nanejvýš tisícovka. Tak proč ráno 
vstávat? 

O pracovní místa, o nichž je řeč, není zájem dlouhodo-
bě, to je statisticky prokázaný fakt. Neznámý jistě není 
ani zaměstnavatelům. Přesto jsou to oni, kdo urputně 
bojuje proti růstu minimální mzdy. I tady je důvod jasný. 
Zvyšování minimální mzdy nutí firmy zvednout nejnižší 
tarify a přidat i dalším pracovníkům. Smyčka se uzavírá. 
Spoléhat se, že Česko ve velkém začne dovážet gastarbeit-
ry, nelze. Tu smyčku je potřeba rozetnout.
 Jana Havligerová
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n Běžný člověk si nechá pojistit auto, nemo-
vitost, možná si sjedná cestovní, úrazové či 
životní pojištění, ale tím obvykle končí. Po-
jišťovny ovšem nabízejí nejrůznější možná 
i nemožná pojištění a pojistit si nyní můžete 
takřka vše – od svatby po rostliny.

Pojistit lze dnes prakticky cokoli

Jana Skálová 

Různá netradiční pojištění 
nabízejí i pojišťovny působí-
cí v Česku. A i když tyto mož-
nosti obvykle nenajdeme na 
jejich oficiálních stránkách, 
můžeme si zajít přímo na po-
bočku a poptat se, jestli nám 
danou věc pojistí. Obvykle 
jde o individuální smlouvy, 
a když se správně nastaví, 
pojišťovny jsou svolné téměř 
ke všemu. Co si tedy můžete 
nechat pojistit?

Svatba je riziko
I když v České republice to 
příliš obvyklé není, v za-
hraničí je pojištění svateb 
naprosto normální. Nikdo 
vám samozřejmě nepojistí, 
že spolu vydržíte celý život, 
protože rozvodovost je velká 
a nikdo neví, co se může stát. 
Ale pojistit si můžete řadu 
částí svatebního obřadu, 
abyste v případě neúspěchu 
nepřišli alespoň o část vyna-
ložených peněz. Jde o ztrátu 
snubních prstenů nebo mož-
nost, že z nějakého důvodu 
na obřad nedorazí svědci.

Stejně tak pojišťovny 
pokrývají riziko, že se vám 
na svatební cestě ztratí 
zavazadla. A když se pojis-
títe na odpovědnost, může 
vám pojistka uhradit 
i poničení či ztrátu 
svatebních šatů, 
jejichž ceny se 
mnohdy špl-
hají do desítek 
tisíc korun. 
V neposlední 
řadě se dá 
„vydělat“ i na 
zrušení svatby 
– jako škodnou 
událost v rámci ži-
votního pojištění to bere 
například pojišťovna Allianz.

Pojištění zdraví
Většinu nákladů na léčbu by 
vám měla uhradit zdravotní 
pojišťovna, u které jste vede-
ni. Ale co když v budoucnu 
budete chtít podstoupit výji-
mečný zákrok nebo se v pří-

padě vážné nemoci hodláte 
svěřit pouze do péče světově 
uznávaného specialisty? I na 
to se můžete pojistit. ČSOB 
pojišťovna a Kooperativa ve 
svém produktu Best Doctors 
nabízejí zajištění a propla-
cení špičkové péče, a to na 
nejvyhlášenějších klinikách 
světa.

Pojištění se vztahuje 
na léčbu rakoviny, bypass 
koronárních arterií, náhra-
du srdeční chlopně nebo 
transplantaci orgánů a tkání, 
přičemž součástí je plný 
servis včetně dopravy do 
zvolené nemocnice. Zdra-
votně znevýhodnění lidé si 
mohou nechat pojistit drahé 
léky nebo přístroje. Podobně 
to lze udělat také s invalid-
ním vozíkem.

Stejně tak si můžete pojis-
tit dlouhodobou péči ve stáří 
a mít tak jistotu, že nezůsta-
nete břemenem pro své děti. 
Z pojištění se dají hradit nad-
standardní léky a zdravotní 
pomůcky, speciální výživa, 
případně též obsáhne nutné 
úpravy bytu. A když nebudete 
mít dost finančních prostřed-
ků na získání místa v domově 
pro seniory, pojišťovna vypo-
může i v tomto případě.

Když už jsme u zdraví, je 
nutno doplnit, že si můžete 

pojistit vlastní po-
hřeb. Není to sice 

zrovna veselé 
téma, ale díky 

pojištění 
budete mít 
jistotu, že na 
pohřeb bude 
dost financí 

a nečekaně to 
nezatíží pozů-

stalé. Pojištění 
se v tomto přípa-

dě platí jednorázově 
a pojišťovna posléze uhradí 
obřad i vše okolo. Když něja-
ké peníze zbudou, dostane je 
člověk, kterého při uzavírání 
smlouvy uvedete.

LetadLa, goLf i hudba
Dosud jsme byli u celkem 
standardních služeb, které 

občas může potřebovat 
každý. V pojištění jsou ale 
i netušené perličky. Hudeb-
níci mohou využít pojištění 
svých nástrojů, které mají 
často hodnotu stovek tisíc 
korun nebo až milionů. 
Allianz nabízí například 
také pojištění letadel, které 
se vztahuje nejen na škody 
způsobené letadlem, ale tře-
ba i na špatnou pilotáž a na 
válečná rizika. A pojištění 

letadel zahrnuje i modeláře 
a bezpilotní letadla.

Stejně tak se mohou po-
jistit milovníci golfu. Nejde 
jen o to, že by jim mohly být 
ukradeny hole a další vyba-
vení, pojistka se vztahuje 
taktéž na zdravotní újmu 
způsobenou někomu jinému, 
vlastní zranění či onemoc-
nění, a pokud máte dopravní 
nehodu nebo se stane živelní 
pohroma, pojišťovny hradí 

také pronájem náhradního 
golfového vybavení.

Úplně běžnou záležitostí 
je pojištění zvířat (zejména 
těch vzácných), případně 
zdravotní pojištění pro zví-
řata. Můžete si ovšem nechat 
pojistit i exotické rostliny. 
Užitečné může pro leckoho 
být pojištění zahradních sta-
veb včetně jezírka. A do běž-
ného pojištění domácnosti 
si můžete nechat zahrnout 
například věci sloužící k va-
šemu podnikání, což může 
být třeba počítač, zahradní 
technika a podobně.

V létě a při výletech se 
pak leckomu vyplatí uzavřít 
nejen cestovní pojištění. Po-
kud si pronajímáte loď nebo 
nějaké vozidlo, lze si mimo 
jiné pojistit kauci, aby vám 
nepropadla.

LibůStky ceLebrit
Dá se říci, že když chcete 
a máte dost peněz, můžete si 
pojistit takřka cokoli. Nako-
nec se tedy podívejme na to, 
k čemu pojišťovny využívají 
světové celebrity, které si 
obvykle nejvíc ze všeho cení 
svého těla. A můžete se jimi 
klidně inspirovat.

Country zpěvačka Dolly 
Parton si pojistila svá 
ňadra na 60 milionů korun, 
herečka Jennifer Love Hewitt 
si jich cení na 100 milionů. 
Zpěvačka Mariah Carey si 
pojistila nohy na 20 miliard 
korun, fotbalista David 
Beckham má pojistku na 
nohy v ceně 1,5 miliardy 
korun. Jennifer Lopez si zase 
cení svého zadečku, a tak si 
ho nechala pojistit na pět 
set milionů korun. A to jsou 
pořád ještě ty „rozumnější“ 
pojistky.

Slavný zpěvák Tom Jones 
si totiž sjednal pojistku 
na 140 milionů korun, a to 
nikoli na svůj úžasný hlas, 
ale na své ochlupení hrud-
níku. A zřejmě nejbizarnější 
požadavek měl v pojišťovně 
rocker David Lee Roth, který 
si nechal pojistit své spermie 
na 20 milionů korun. Ne že 
by si jich tak cenil, ale jednou 
se mu přihodilo, že s ním otě-
hotněla fanynka a neplánova-
né otcovství ho vyšlo pěkně 
draho. Chtěl se tak vyvarovat 
obdobných „nehod“.

Autorka je redaktorkou serveru 
FinexPert.cz

BEZPROBLÉMOVÝ VSTUP DO MANŽELSTVÍ. Pojistit je možné různé čás-
ti svatebního obřadu, ztrátu snubních prstenů či možnost, že z nějaké-
ho důvodu nedorazí svědci. Zrušení celé svatby hodnotí jako škodnou 
událost v rámci životního pojištění například pojišťovna Allianz.

Na částku  

140  
milionů korun 

 si pojistil ochlupení  
svého hrudníku zpěvák 

Tom Jones. 
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n Španělský filmař 
Pedro Almodóvar 
natočil hezky vypada-
jící telenovelu Julieta 
o trpící matce, v níž si 
neuspokojivě hraje na 
tajemný hitchcockov-
ský psychothriller.

Iva Přivřelová

Do kin přichází další film 
představený na nedávném 
karlovarském festivalu. 
Novinku Pedra Almodóvara 
jménem Julieta ve Varech 
doprovodily dvě herečky, 
Emma Suárezová a Adria-
na Ugarteová. Obě hrají 
titulní hrdinku. Suárezová 
ve věku, kdy Julieta náhle 
odvolává stěhování z Mad-
ridu za přítelem a začne 
dlouze vzpomínat na početí 
své dcery a jejich osudový 
rozkol o osmnáct let později. 
V těchto flashbacích pak 
má Julieta pohlednou tvář 
a mladistvou energii Ugar-
teové. 

 Julietou se letos v květnu 
nejslavnější žijící španělský 

režisér vrátil do soutěže 
nejslavnějšího filmového 
festivalu v Cannes, zdá se 
ale, že i u něj to bylo spíš 
díky jménu a zásluhám. 
Jeho novinka nese typické 
almodóvarovské znaky. Pří-
běh plný velkých citů a slz 
je vyprávěn jako vyhrocené 
melodrama plné nepřehléd-
nutelných barev, krásných 
tváří a krásných šatů, žen 
v kómatu, citových bouří 
a záměrně přepjatě dra-
matické hudby, která by se 
hodila k nějakému Hitch-
cockovu psychothrilleru. 

Almodóvar akorát 
psychologickou kresbu 
svých postav načrtává dost 
nahrubo, k tomu má jeho 
novinka v rozporu s jeho 
dlouholetým image feminis-
ty překvapivě dost pochybný 
(anebo dost nenápadně va-
rující) obsah. Julieta je slabá 
žena, která si nechala zničit 
život nemístným pocitem 
viny za hloupé, zkratkovité 
rozhodnutí otce své dcery. 
To navíc režisér podává dost 
nepřesvědčivě. 

Celá tato pomalu odkrý-
vaná telenovela slibující 

mnohem zajímavější odha-
lení, než nakonec nabídne, 
vypadá pod tím pěkným 
nánosem make-upu více-
méně banálně. Její dialogy 
jsou natolik jednoduché, že 
mohou dobře posloužit mír-
ně pokročilým studentům 
španělštiny jako poslechové 
cvičení. Almodóvar scénář 
napsal podle tří povídek 
kanadské držitelky Nobelo-
vy ceny Alice Munroové ze 
sbírky Útěk a plánoval z nich 
udělat svůj debut v anglič-
tině. Nakonec je jeho film 
typicky a okázale jeho. Proč 
ale sledovat zředěnou verzi 
známých témat a triků, když 
je kdysi uměl stejný tvůrce 
podat mnohem poutavěji?

Autorka je spolupracovnicí redakce

Banální film 
slavného tvůrce

Tomáš Kočko & orchestr: Velesu

Vydavatel: Indies Scope, 2016
Hodnocení: 80 %

Julieta 

(melodrama, Španělsko, 99 minut)
Režie: Pedro Almodóvar
Hrají: Emma Suárezová, Adriana 
Ugarteová, Daniel Grao, Darío 
Grandinetti
Premiéra: 21. července
Hodnocení: 40 %

Novinka  
Tomáše Kočka  

vznikala

dva
roky  

a je to na ní  
znát.

O dceři A mATce. V novince Pedra Almodóvara si slavná Adriana Ugarteová (vpravo) zahrála 
Julietu, matku Antíi (Priscilla Delgadoová).
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Kočko složil 
povedený hold 
bohu Velesovi
Dušan Kütner

Předchozí album věno-
val Tomáš Kočko dávné 
předkřesťanské bohyni 
země a hojnosti Živě. Nyní 
je hlavním hrdinou nového 
alba bůh zásvětí Veles – ale 
nejen on.

Deska vznikala dva roky 
a je to na ní znát. Výsled-
kem je propraco-
vané, ale nikoli 
překombino-
vané čistě 
Kočkovo 
autorské 
album 
plné me-
lodických 
a vý-
razných 
písní. V nich 
se snoubí 
folkrock, lidové 
motivy a průzračně jasné 
sbory srovnatelné snad jen 
s Hradišťanem s důrazný-
mi až hutnými kytarami, 
basami a rytmy.

Zejména na písni Jarovít 
je znát vliv toho, že je 
podepsán i jako producent 
pod třemi etnometalovými 
alby skupiny Silent Stream 
Of Godless Elegy. Nechybí 
ale ani tradiční nástro-
je jako drnčící grumle, 
cimbál či šalmaje a odkazy 
na dávné předky, Beskydy, 
zbojníky či moravské krále.

Album mající švih, 
energii, náboj a vybrou-
šené texty svědčí o tom, 
že Tomáš Kočko ani při 
svém dalším, v pořadí již 
devátém projektu z oblasti 
tuzemské etnoscény nemá 
tendenci se opakovat. Stále 
tak umí napsat nové a nové 
melodické linky jako před 
sedmnácti lety při svém 

debutu Horní chlapci.
Kočko si za svá 
předchozí  

folkrocková alba 
odnesl dvě ceny 
Anděl. Velesu 
je jeden z nej-
lepších počinů 
letošního roku 

v této oblasti, 
a tak je možné, 

že minimálně 
nominace by jej ne-

musela minout ani nyní. 
Ostatně jedno ocenění se 
již albu záhy po vydání do-
stalo – těsně, ale přece jen 
proniklo do červencového 
žebříčku TOP 20 World 
Music Charts Europe, se-
staveného z etnoprojektů 
z celého světa.

Na Letní filmové škole se představí i novinky

Letošní 42. ročník Letní filmové školy v Uherském Hra-
dišti připravuje pět distribučních premiér a předpremiér. 
Jsou mezi nimi například první uvedení restaurované ver-
ze Barona Prášila od Karla Zemana nebo hořká komedie 
Monsieur Chocolat. 

Romské písně zaznějí v Rožnově

Valašské muzeum v přírodě v Rožnově pod Radhoštěm na 
Vsetínsku bude o víkendu hostit hudební festival Romská 
píseň. Akce se zde uskuteční již 22. rokem. 

Animovaní mazlíčci dál vládnou kinům

Snímek Tajný život mazlíčků druhý víkend po sobě vévodí 
žebříčku víkendové návštěvnosti amerických kin. Za 
víkend utržil dalších 50,6 milionu dolarů. /čtk, sul/

Krátce



Manžel mě přistihl, 
jak zkoumám 
autobusovou 
dopravu na 
Mallorce a vypisuji 
si jeden výlet za 
druhým. 
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n I klasický pobytový zájezd 
může mít své kouzlo. A to 
i pro zkušeného cestovatele.

Protože jsem byla třikrát po vlastní 
ose v Indii a i na většinu cest po 
Evropě jezdím bez cestovky, většina 
přátel a známých má představu, že 
jsem velmi nezávislá a alternativní 
žena a služeb cestovních kanceláří 
zásadně nevyužívám. Což je  
nesmysl. Můžeme si představit 
takovou osu, kde na jednom konci je 
nezávislé cestování typu sama s ba-
tohem uprostřed pustiny… a na dru-
hém masová turistika 
ve čtyřicetihlavé sku-
pině s uspěchaným 
průvodcem s trčícím 
deštníčkem. Ale 
mezi těmito dvěma 
extrémy je obrovská 
škála dalších služeb, 
různé jiné druhy cest 
a cestovních kance-
láří (méně masové 
a různě specializova-
né), občas je možné 
oba přístupy – zvnějš-
ku organizovaný 
i plánovaný po svém – kombinovat… 
A samostatnou kapitolu samo-
zřejmě představují tzv. pobytové 
zájezdy.

Na jaře 2013 jsme byli na pět dní 
v Londýně, a ačkoli to bylo (jako 
vždy v Londýně) naprosto skvělé, 
shodli jsme se, že jsme si tam ale 
vůbec neodpočinuli. Manžel sice 
budil dojem, že mu jako odpočíva-
cí dovolená bohatě stačí pobyt na 
chalupě, ale jen do chvíle, kdy jsem 
navrhla: „A co kdybychom se jeli ně-
kam k moři prostě válet? Hotel s all 
inclusive?“ Na to kupodivu zbystřil 
sluch a přestal protestovat.

Začala jsem přemýšlet. Řecko? Co 
ostrov Kos? Doma jsem měla katalog 
jedné cestovky a jeden hotel se nám 
tam moc líbil. Ale domluvili jsme 

se, že to necháme až 
na srpen, třeba by se 
dal pořídit nějaký last 
minute. Stejně mi to 
nedalo, a když jsem si 
chtěla odpočinout od 
práce, přemýšlela jsem 
a hledala dál. Bylo 
nutné najít nějakou 
lokalitu, kde se nedá 
nic moc podnikat, 
aby mě to nelákalo na 
velké výlety.

Co Mallorca? To 
v mých představách 

musí být učiněná rezervace pro turis-
ty, kde nic není! Půjčila jsem si kniž-
ního průvodce. A spadla mi čelist. 
Zjistila jsem, že Mallorca je naprosto 

úchvatný ostrov, kde je spousta nád-
herných památek a úžasná příroda, 
kde se každý den dá…

Manžel mě přistihl, jak zkoumám 
autobusovou dopravu na Mallorce 
a vypisuji si jeden výlet za druhým. 
Proto mi průvodce zabavil, s pou-
kazem na loňskou Maltu (kde jsme 
každý den courali po výletech) mi 
podobnou akci zakázal a prst zabodl 
hned vedle Mallorky do ostrova 
Menorca s tím, že je malý, tam určitě 
nic není.

Když mi po čase průvodce vrátil, 
začetla jsem se do Menorky. A byla 
mile překvapená. Ale manželovi 
jsem to nemohla prozradit…

Menorca je menší sestřička Mal-
lorky v Baleárských ostrovech, které 
leží vedle Španělska a překvapivě 
(aspoň pro mě) patří ke Katalánsku. 
Na délku má asi padesát kilometrů, 
na šířku asi osmnáct. Prostě něco 
jako Malta, kde jsme byli rok před-
tím. S Maltou má společné i to, že  
tu mají památky na nějakou tajem-
nou prehistorickou kulturu a že 
nejvyšší kopec sahá do výše asi  
350 metrů nad mořem. To samozřej-
mě nevylučuje, že pobřeží je tu roze-
klané a skalnaté (na Menorce je sice 
i pár písečných pláží, avšak to, co se 
zde nejvíc obdivuje, jsou „panenské 
pláže“, prostě takové romantické 
zařízlé fjordečky). No a jasně, jsou 

Jak jsme měli all inclusive Co číst?

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika knih. 
Každý týden se jeden letošní titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme zábavnou 
příručku Jany Jůzlové Jak si užít 
cestování. Autorka vedle vtipných 
historek z vlastních cest přináší také 
mnoho cenných rad pro cestovatele 
jakéhokoli druhu a zkušeností.

Knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.

tu i nějaké památky, příroda a tak 
podobně. A mají tu SKVĚLOU auto-
busovou dopravu (kterou jsem velmi 
zevrubně tajně prozkoumala).

Ačkoli jsem byla vnitřně připrave-
ná na diverzní akci výletování, stejně 
jsme to pořídili jako all inclusive po-
byt v úžasném hotelovém komplexu 
se třemi bazény a spoustou dalších 
vymožeností. Jen jsem si dala pozor, 
aby přímo před hotelem byla auto-
busová zastávka – na ty výlety.

Dovolená trvala sedm dní. Celé 
dva dny (ne však ty první, spíš někde 
uprostřed) jsem dokázala být zod-
povědný rekreant a opravdu se jen 
válet u moře a u bazénu (koneckonců 
jsem s sebou měla dost knížek, jako 
kamufláž, že to opravdu myslím jako 
válecí akci). Ale jinak to prostě nešlo! 
Kolem ostrova vede „koňská stezka“, 
po které se daly dělat úžasné pro-
cházky, do hlavního města Mahonu 
jsme prostě museli zajet, taky jsme 
podnikli cyklovýlet a nakonec i ten 
celodenní výlet s jídelními balíčky – 
výpravu do krásné soutěsky Barranc 
de Binigaus s následným koupáním 
na rajské pláži.

Na naše poměry to skutečně byla 
„flákací“ dovolená, takže i manžel 
byl spokojený, ale sám v průběhu 
přiznal, že by ho setrvalé válení 
nebavilo a že by byla škoda se trochu 
nepodívat po okolí.

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia
.c

z

nA menORce. Krásné místo leží v Baleárských ostrovech, které patří ke Katalánsku.

https://www.bux.cz/knihy/192119-jak-si-uzit-cestovani.html
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vzhůru dO 
OblAK. 
Na svou devátou 
misi z celkových 
čtrnácti odstartovala 
z mysu Canaveral 
raketa SpaceX Fal-
con 9, která s sebou 
nese zásoby pro Me-
zinárodní vesmírnou 
stanici.
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n Zaměstnává dva 
a půl tisíce novinářů, 
šest set fotoreporté-
rů a působí na dvou 
stovkách míst. Dokud 
ji roku 2008 nekoupila 
firma Thomson, byla 
to největší tisková 
agentura na světě. Řeč 
je o agentuře Reuters.    

Může dnes někdo věřit, že 
v začátcích Reuter k pře-
nášení zpráv používal 
poštovní holuby? V polo-
vině devatenáctého století 
k záruce rychlého přenosu 

ještě jiné cesty ovšem ne-
bylo. A Paul Julius Reuter, 
vlastním jménem Israel Jo-
saphat, rodák z německého 
Kasselu, upřednost-
ňoval vždy rych-
lost. Dostav-
ník tažený 
koňmi mohl 
holubům 
jen těžko 
konkurovat. 
Zvláště když 
se jednalo jen 
o specifické 
zprávy. 

Reuter sice zalo-
žil společnost v Cáchách, 
ale principem bylo nabízet 
v Berlíně nejaktuálnější 

zprávy z pařížské burzy. 
Zároveň se začal šířit tele-
graf, čehož Reuter okamži-
tě využil. Své aktivity záhy 

přesunul do Londý-
na blízko místní 

burzy. Telegraf 
nechal pro-
dloužit až do 
nejzápadněj-
šího výběžku 
Irska, kde 
spolupracu-

jící posádky 
zaoceánských 

lodí vyhazovaly 
do moře kontejnery 

se zprávami z Ameriky. 
Než lodě dopluly do evrop-
ských přístavů, Reuterovy 

telegrafy již zprávy dávno 
doručily. 

Reuter byl například 
první, kdo do Evropy při-
nesl zprávu o zavraždění 
amerického prezidenta 
Abrahama Lincolna. Pro 
tuto pověst Reuter snadno 
získával nové odběratele 
svého zpravodajství. Záro-
veň ve všech významných 
městech světa začal roz-
misťovat vlastní zpravoda-
je. S rozvojem technologií 
se svět začal přibližovat 
informačnímu věku a po-
znávat sílu informací. 

Ve druhé polovině 
devatenáctého století 
měla Reuterova společ-

nost faktický monopol na 
globální zpravodajství s tak 
neotřesitelnou pověstí, že 
mu perský šáh udělil mono-
polní koncesi na výstavbu 
infrastruktury, těžbu ne-
rostných surovin i založení 
centrální banky. 

Takové postavení dnes 
Reuters nemá, ale v přiná-
šení aktuálních objektiv-
ních zpráv se řadí stále na 
špičku a značka se stala 
synonymem pro tradici, 
spolehlivost a objektivitu 
v novinářském světě. 

Od narození zakladatele 
společnosti Paula Juliuse 
Reutera uplyne pozítří 
200 let. /mec/

Výročí týdne

Před

200
lety se narodil zakladatel 

největší tiskové 
agentury světa 

Paul Julius Reuter.

reuter – vizionář globální informační dálnice
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